
Вішнёвым вэлюмам расквечана,
Пчалінай музыкай зьвініш.
Здаецца, ты стаіш адвечна тут,
На стромкім беразе Дзьвіны.

У дзень бялюткі або прыцемкам
Раптоўна на шляху ўстаеш
Таму, хто ў Віцебск або з Віцебску
Дарогі мерае свае.

Амаль ніякіх тут славутасьцяў -
Усё панішчыў войнаў шквал.
У назвах вуліц і завулачкаў
Свой сьлед пакінула Масква.

Дарэмна слыхам не напружвайся,
І не ўзірайся з-пад рукі:
Званоў не ўчуеш па акрузе ўсёй,
Касьцёлаў зьніклі сьпічакі.

Дзятва са школкі йдзе, 
   спрачаецца,
А слоўца роднага - няма.
Па навакольлю разлягаецца
Ўсёразбуральны рускі мат.

Ісьці гады праз перашкоды нам 
І нітаваць сьцяжыны ў шлях.
Зьбіраць па каліўцу ўсё роднае,
Пакуль адродзіцца зямля.    

                   
Г.Станкевіч 
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УСЕ – НА 
ЛЫЖЫ!

СТВАРАЕЦЦА 
ПАРТЫЯ

Хакей у Бешанковічах

Мястэчка

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Першы па сапраўднаму моцны 
снегапад абрушыўся на Прыдзвінне 
толькі напярэдадні Вадохрышча. Але 
камунальнікі яго не праспалі. Аб’ектам 
№1 для іх з’яўляецца райвыканкам, 
бо пляцоўка паўз яго чысціцца пер-
шай у горадзе, і не проста  расчыш-
чаецца, а вылізваецца. І цэнтральны 
ходнік ад РДК да вакзала насупраць 
начальніцкіх кабінетаў таксама штод-
зень рупліва завіхаюцца-мятуць людзі 
ў чырвоных камізэльках. Пэўна, такая 
работнікам даецца ўстаноўка. А вось 
астатнія магістралі і пляцоўкі чысцяц-
ца значна горш. Па-першае, аб’ектаў 
шмат, і трэба ж некаму быць пад  №1, 
а, па-другое,  снегаўборачнай тэхнікі 
ў камунгасе вельмі мала, і вельмі яна 
ўжо састарэлая.

Той трактар, які едзе па ходніку, 
бярэ толькі верхні пласт снегу, бо 
ніякай шчоткі-мяцёлкі ззаду за ім няма. 

Пры гэтым снег, які проста ссоўваецца 
з ходніка і з дарогі, застаецца ляжаць 
гурбай паміж дарогай і тратуарам. 
Бясконца яго тут накопліваць нельга, 
вельмі ўжо мала месца. Калі да нас 
завітае сапраўды снежная зіма, то мы 
проста патонем у снезе.  

Я не думаю, што ў Беларусі не вы-
пускаецца ніякага снегаўборачнага 
прыстасавання. А калі нават і не, 
то яго можна закупіць і за мяжой. 
Хапіла ж сродкаў на “Мерсэдэсы” для 
старшыняў кожнага райвыканкама, 
чаму ж няма на іншае, што патрэб-
на цэламу народу? Таму народу, аб 
дабрабыце якога распінаюцца па 
тэлевізару і на нарадах. А сам ён паа-
куль што “буксуе” па ледзь расчыш-
чаных ходніках, перабіваецца з пу-
стога ў парожняе і суцяшаецца амаль 
штотыднёвымі шоу па тэлевізіі.

В.Канстанцінава.

Гадоў 20 назад адзін наш кіраўнік загадаў 
знішчыць пасадкі дрэў уздоўж дарог (відаць 
хацеў аглядаць палі проста з “Волгі”). І іх 
знішчылі. Пасьля пачалі аднаўляць, бо ўсё ж 
дрэвы ахоўваюць палі ад шкодных выкідаў 
аўтамабіляў, засцерагаюць нас ад пылу, а 
дарогі ад снегавых заносаў. 

2009-ы год, год роднай прыроды, у 
Бешанковіцкім раёне пачаўся з чарговай 
“вайны з лазой”. Зусім нядаўна я назірала, як 
брыгада “лесарубаў” працавала каля птушніка 
на Макаравіцкай шашы. Высякалі і кустоўе і 
дрэвы, нават яблыню не  пашкадавалі. (До-
бры воз дроў пайшоў па прызначэнню.) А 
ўся  “віна”няшчасных дрэўцаў толькі ў тым, 
што выраслі яны без дазволу начальства. 
Цяпер жа сьмярдзючыя адстойнікі былога 
комплекса, у якія злівае адходы малаказа-
вод, будуць як на далоні. Можна і нюхаць і 
любавацца ўволю, бо на месцы высечаных 

дрэў нічога не будзе ні пасеяна, ні пабудава-
на. Знішчылі абы знішчыць. 

Я звярнулася да кіраўніка раён-
най інспекцыі па ахове прыроды, каб ён 
забараніў тое знішчэнне, але ён адказаў, што 
работы вядуцца згодна з прынятым рашэн-
нем. Няўжо ў нашым раёне няма ніякіх ства-
ральных справаў? Дзеля чаго марнуюцца 
грошы, працоўны час, знішчаецца прырода? 
Менавіта некранутая прырода і ёсць наша 
багацце, а не тое пустазельле, што вырасьце 
на месцы высечаных дрэў і кустоў. 

Лазьнякі праз год-два адновяцца і іх 
можна будзе высякаць зноў. І гэта менавіта 
такая работа, пра якую ў народзе кажуць, 
што яна дурня любіць. Вайна з лазой будзе 
ісці, пакуль не знішчым усё жывое, або па-
куль урэшце не з’явяцца больш разважлівыя 
начальнікі і ахоўнікі прыроды. 

В.Гракун.

АБ'ЯВА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты “Крывінка” 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя паведамляе, што  
конкурс чытачоў “І такое  бы-
вае!” працягваецца. Удзельнікаў 
конкурсу чакаюць прызы, а 
пераможцу --  сюрпрыз! Ма-
тэрыялы дасылайце на адрас 
рэдакцыі. Матэрыялы маг-
чыма дасылаць да 1 сакавіка. 
Вынікі конкурсу будуць палд-
ведзены да 8 сакавіка.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Крывінка”.

Канец снежня і першая палова студзеня 
– час зімовых канікул. Святам дзяцінства 
ўспамінаюцца сёння менавіта падобныя 
дзянькі 70-х гадоў мінулага стагоддзя, калі 
мы да цямна ганялі шайбу. Не будавалі ў 
тыя часы хакейных каробак, рэдкасцю былі 
канькі, нават простыя клюшкі не куплялі, а 
часцей майстравалі з падыходзячага дрэ-
ва самі. Але сапраўдныя хакейныя жарсці 
разгараліся на канікулах амаль штодня. На-
ват калі зіма была снежная, на ўсё хапала 
сілы: каб расчысціць лёд, сабраць каманду 
і змагацца да  сёмага поту.

У 21-м стагоддзі не толькі на сяле, у 
амаль дзесяцітысячным райцэнтры нідзе 
не пачуеш звону канькоў і радаснага “Гоо-
ол!” Абы як залітыя сіратлівыя каробкі ніяк 
не прыцягваюць увагі дзятвы. У лепшым 
выпадку горбіцца яна перад маніторамі 
камп’ютэраў ці над мабільнікамі. Растуць 

дзеткі хворыя на сотні хвароб і баяцца не 
толькі легчы пад шайбу -- няма ў іх сілы, каб 
нават вынесці з уласнай кватэры вядро са 
смеццем. 

Незразумела, на што разлічвае цяпераш-
няя ўлада, якая не робіць ніякіх намаганняў, 
каб скрануць справу з мёртвай кропкі. Ну 
не прымаць жа ўсур’ёз за клопат аднадзён-
ныя спаборніцтвы, якія раз у месяц правод-
зяцца ў Бешанковічах, і на якія ўсё цяжэй 
знайсці здаровых школьнікаў. Думаецца, 
што замест мільярдаў, што будуць выдатка-
ваны на будаўніцтва атамнага монстра, трэ-
ба знайсці невялікія ў параўнанні з гэтым 
сродкі на лыжы, канькі, мячы, недарагія 
спартовыя пабудовы. Сёння як ніколі раней 
на першым плане павінна быць здароўе 
нацыі, а не зверхпрыбыткі.

Г.Васільеў.

Неаб’яўленая вайна

Напрыканцы студзеня Бешанковічы наведаў Павел 
Севярынец. Знакаміты малады палітык, які з’яўляецца 
аўтарам некалькіх цудоўных кніг, зараз займаецца 
стварэннем партыі “Беларуская хрысціянская дэма-
кратыя”. 1-га сакавіка ў Менску адбудзецца ўстаноўчы 
з’езд партыі. Яе пярвічныя суполкі ствараюцца па 
ўсёй Беларусі. Будзе створана такая і ў нашым раёне. 
Пазнаёміцца са статутам і праграмай новай партыі 
можна праз “Крывінку”. Асабіста я лічу, што гэтай 
партыі належыць будучыня Беларусі. Стрыжань яе 
складуць вернікі, моладзь, інтэлігенцыя. Людзі, неа-
быякавыя да сітуацыі на Беларусі, запрашаюцца да 
супрацоўніцтва. 

Паважаныя настаўнікі! На Вашых вачах адбываюц-
ца гістарычныя падзеі. Некалі Вы будзеце з гонарам 
расказваць вучням пра тое, як Беларусь перамаг-
ла таталітарызм. Не заставайцеся ўбаку пасіўнымі 
назіральнікамі. Дакажыце справай, што Вам не ўсё 
роўна, якім шляхам пойдзе Беларусь. Ад Вашай 
актыўнасці залежыць, як хутка пойдзе працэс зменаў 
у нашай краіне. 

Г. Станкевіч. 

ГЛЯДЗІЦЕ БЕЛСАТ!
Тэлеканал Белсат нядаўна адсвяткаваў сваю першую гадавіну вяшчання. Яго адкрыццё 

з’явілася сапраўднай падзеяй для жыхароў Беларусі. Сёння толькі на гэтым канале не ў 
асобных перадачах, а ва ўсіх без выключэння гучыць беларуская мова. Толькі тут можна 
пачуць вольныя без цэнзуры навіны. Толькі тут чуеш голас простага народа, які не прасоч-
ваецца на афіцыйнае ТБ. 

Праўда, як аказалася, большасць жыхароў нашага раёну не глядзяць Белсат. І нават 
тыя, хто мае “талеркі”. Хаця знайсці канал нескладана. У нашым раёне ён прынімаецца на 
спадарожніку “Сірыюс”. Канал пачынае вяшчанне а 18-й гадзіне вечара і вядзе яго да 24 
гадзін. Асноўны выпуск навін Белсата а 21-й гадзіне. Калі ў Вас узнікнуць тэхнічныя пры-
чыны тэлефануйце ў “Крывінку” – дапаможам.

Г. Станкевіч.

Пра аб’ект №1 і іншае

Гэта амаль неверагодна, але ў 
Бешанковічах узімку не ўбачыш ча-
лавека з лыжамі. Я сам настолькі 
ўцягнуўся ў гэту “забаву”, што не магу 
пражыць ні дня, каб не праляцець 
імкліва па вёсцы, не падставіць свой 
твар ветру. 

Тое, што заняткі лыжамі акрамя 
вялізарнай радасці прыносяць чалаве-
ку здароўе, ведае кожны школьнік. І 
тым не менш бацькі гэтых школьнікаў 
не займаюцца лыжамі. Толькі ў школе 
знаёміцца з гэтым заняткам бальшы-
ня школьнікаў.  Узімку нават у выход-
ныя ў цэнтральным парку і парку імя 
Ткачэнка пуста. Не чуваць дзіцячых 
галасоў ні на горках у Вітулях, ні на 
берагах Дзвіны. Ніхто не замаўляе 
і не раскуплівае лыжы ў мясцовых 
“Культтаварах”. Затое не зарастае 
сапраўды народная сцежка да паліц 
віна-водачных аддзелаў. Звычайна 
а пятай гадзіне я сустракаю мноства 
сваіх знаёмцаў, якія ўжо на добрым 
падпітку. Як жа адвучыць гэты народ 
ад штодзённай п’янкі? 

Сёння ў Беларусі патрэбна прыкласці 
як ніколі вялізарныя высілкі, каб пе-
раадолець крызіс. Але эканамічны 
крызіс – гэта толькі маленькая част-
ка вялізарнага глабальнага крызісу, 
які даўно ахапіў душы большасці 
беларусаў. Такому абыякаваму бела-
русу ўсё адно, што творыцца ў сям’і, 
на працы, у краіне. Была б гарэлка ў 
краме, а там і трава не расці. Ніякія 
агульначалавечыя праблемы, а тым 
больш нейкія крызісы яго не турбу-
юць. Тут, здаецца мне, наша сучасная 
ўлада і такі чалавек – браты- двайня-
ты. Бо такі абыякавы беларус – гэта 
выбаршчык, які складае аснову элек-
тарата цяперашняй улады. Тое, што ён 
дрэнны работнік і сем’янін справа для 
ўладатрымаючых другасная. Наадва-
рот, калі ён зменіцца, стане іншым, то 
яны якраз сваю ўладу адразу і стра-
цяць. А таму ўлада і не вельмі напруж-
ваецца, каб неяк змяніць сітуацыю. 

Так што калі ў парку імя Ткачэнка 
стане цесна ад галасоў людзей, якія 
прыйдуць сюды на лыжах, значыць 
мы зажылі ў новай Беларусі. Для якой 
будзе важна ўсё: мова, культура, 
здароўе людзей. 

А таму, хутчэй усе – на лыжы!                                                                                                              
Г. Мікалаеў.
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Переговоры Виктора Ющен-
ко и Александра Лукашенко за-
кончились подписанием пакета 
экономических документов, но 
не менее впечатляющим был их 
политический итог, пишет рос-
сийская газета «Коммерсант».

Визит Александра Лука-
шенко в Чернигов для многих 
оказался неожиданностью. 
Пресс-службы украинского и 
белорусского правителей со-
общили о нем почти синхронно 
вечером в понедельник. «За-
планировано, что президенты 
проведут встречу в формате 
«один на один», после чего под 
их председательством состо-
ятся украинско-белорусские 
переговоры», - проинформиро-
вал официальный сайт Виктора 
Ющенко.

Все, что произошло потом, 
превзошло самые смелые ожи-
дания. Прежде чем уединиться 
со своим украинским коллегой 
для переговоров с глазу на глаз, 
Александр Лукашенко высту-
пил с громким заявлением. «У 
нас никогда не было проблем 
и никогда не будет. В Белару-
си нет никакой аллергии ни к 
государству, ни к руководству 
(Украины.- «Ъ»). Мы с уважени-
ем относимся к решению Укра-
иной вопросов в интересах на-
рода», - заявил Лукашенко. Это 
заявление резко контрастиро-
вало с тем, что в последнее вре-
мя говорят об Украине и лично 
о господине Ющенко в союзной 
Минску Москве. Украинский ли-
дер отплатил Лукашенко той же 
монетой: «Я счастлив, что наши 
двусторонние отношения не 
сопровождаются какими-либо 
проблемами».

После этого прессу удалили, 
чтобы президенты могли пого-
ворить с глазу на глаз. Ющен-

ко и Лукашенко оставались 
наедине более трех 
часов, хотя пла-
нировалось, что 
встреча продлить-
ся не больше часа. 
Затем переговоры 
продолжились в 
расширенном со-
ставе. Их итогом 
стало подписание 
целого пакета 
документов. Сто-
роны заключили 
меморандум о со-
трудничестве в 
сфере энергетики и меморан-
дум между правительствами и 
нацбанками. Было решено, что 
Беларусь возобновит закупки 
украинской электроэнергии и 
построит сети электропереда-
чи для ее транзита в Прибал-
тику. Кроме того, господин Лу-
кашенко поддержал создание 
евроазиатского нефтяного ко-
ридора для прокачки нефти по 
трубе Одесса-Броды в страны 
Балтии и Польшу.

Политический итог пере-
говоров был не менее впечат-
ляющим. «Я хотел бы поблаго-
дарить вас за ту колоссальную 
поддержку, которую вы ока-
зывали на различных уровнях, 
встречаясь с европейцами и 
американцами. То, что сегодня 
налажен диалог между Бела-
русью и Западом, в этом есть 
и ваша заслуга», - заявил Алек-
сандр Лукашенко.

Два лидера вели себя вче-
ра так, словно общались друг 
с другом по меньшей мере 
несколько раз в году, хотя на 
самом деле Лукашенко прие-
хал на встречу с украинским 
коллегой впервые за все че-
тырехлетнее президентство 
Виктора Ющенко. До этого 

стороны не раз анонсировали 
встречу, но ее сроки то и дело 
переносились. Складывалось 
впечатление, что белорусский 
правитель не хочет общаться с 
прозападным Ющенко.

Но в прошлом году Лукашен-
ко преобразился: он приложил 
максимум усилий, чтобы ис-
править имидж антизападного 
диктатора-затворника. Стал на-
лаживать отношения с ЕС, чаще 
общаться с европейскими СМИ 
и почти полностью отказался 
от антизападных заявлений. 
Александр Лукашенко пошел 
навстречу пожеланиям Евро-
союза и незадолго до сентябрь-
ских парламентских “выборов” 
выпустил из тюрем известных 
белорусских оппозиционеров. 
В ответ ЕС вычеркнул главу Бе-
ларуси и часть его соратников 
из списка невъездных. А в этом 
месяце МВФ выделил Минску 
кредит ,5 млрд на поддержку 
экономики.

К слову, перед этим млрд 
Беларуси предоставила и РФ. 
Но это ничуть не помешало 
давнему партнеру Москвы про-
должать сближение с Западом. 
В минувший понедельник, при-
нимая верительные грамоты 

у главы представительства 
Еврокомиссии в Минске Жозе 
Мануэля Пинту Тейшейры, бе-
лорусский правитель отметил, 
что диалог с Евросоюзом и США 
стал более конструктивным.

«В последнее время с ЕС, 
с американцами наметилась 
тенденция к улучшению наших 
отношений. Выделение кре-
дита МВФ - это свидетельство 
того, что мы что-то делали пра-
вильно. Мы заинтересованы в 
полноценном сотрудничестве», 
- заявил Лукашенко. Европей-
ский дипломат, в свою очередь, 
пообещал господину Лукашен-
ко, что его страна будет вовле-
чена в программу «Восточного 
партнерства», утвержденную 
ЕС в конце прошлого года и 
направленную на вовлечение 
в европейскую орбиту пост-
советских стран. Уже на сле-
дующей неделе этот вопрос в 
Брюсселе обсудит глава МИД 
Беларуси Сергей Мартынов, ко-
торый посетит Европу впервые 
за последние несколько лет. А 
весной в Праге пройдет саммит 
ЕС «Восточное партнерство», 
на который приглашен уже сам 
Лукашенко.

МІЛЬЁНЫ эўРА 
СТРАчАНЫЯ 

У Беларусі зь візытам знаходзіліся 
прадстаўнікі Міжнароднага бюро працы 
на чале з Кары Тапіёлам. Група экспэртаў 
прааналізавала, як беларускі ўрад вы-
конвае рэкамэндацыі Міжнароднай 
арганізацыі працы (МАП)

Нагадаем, што за парушэньне правоў 
прафсаюзаў улетку 2007 году Беларусь 
была выключаная з Генэральнай сыстэмы 
прэфэрэнцыяў Эўразьвязу. Дзеля вяр-
таньня гандлёвых палёгкаў урад Беларусі 
мусіць выканаць 12 рэкамэндацый МАП.

За тры дні знаходжаньня ў Беларусі 
міжнародныя экспэрты правялі шэраг 
сустрэчаў з зацікаўленымі дзяржаўнымі 
і незалежнымі арганізацыямі. Вынікам 
перамоваў у Міністэрстве працы і сацы-
яльнай абароны стала выпрацоўка Пляну 
дзеяньняў дзеля выкананьня рэкамэнда-
цый МАП. У прыватнасьці, застаецца акту-
альным патрабаваньне даць магчымасьць 
незалежным прафсаюзам рэгістраваць 
свае арганізацыі; дазволіць ім праца-
ваць нароўні з афіцыйнымі прафсаюзамі; 
спыніць перасьлед грамадзянаў за прына-
лежнасьць да прафсаюзаў; забясьпечыць 
прафсаюзным аб’яднаньням права на 
ўдзел у вырашэньні значных сацыяльных 
пытаньняў і г.д.

Адзін з удзельнікаў перамоўнага працэ-
су — лідэр прафсаюзу радыёэлектроннай 
прамысловасьці Генадзь Фядыніч. Ён кажа, 
што была рэальная спроба прывесьці бакі 
да паразуменьня. Паводле сп. Фядыніча, 
у такім складзе дзяржаўныя і незалеж-
ныя прафсаюзы, а таксама прадстаўнікі 
ўраду яшчэ не зьбіраліся, таму размова 
атрымалася досыць прадуктыўнай. Кож-
ны адкрыта выказваў сваю пазыцыю. Калі 
Фэдэрацыя прафсаюзаў перакананая, 
што сумнавядомую беларускую спра-
ву варта скасаваць, вярнуўшы Беларусі 
гандлёвыя прэфэрэнцыі, то незалежныя 
лідэры дэманстравалі парушэньні правоў 
прафсаюзаў:

“Рэкамэндацыі Міжнароднай арганізацыі 
працы ў сваёй масе ня выкананыя. Таму 
прыезд экспэртаў быў прызначаны, каб 
сабраць разам прадстаўнікоў ураду, 
наймальнікаў, прафсаюзы. Дзеля таго каб 
пастарацца выпрацаваць агульны пады-
ход для выкананьня рэкамэндацый. Бо 
калі пазыцыя ня будзе выпрацаваная, то, 
безумоўна, палітычны імідж Рэспублікі 
Беларусь ад гэтага лепшы ня стане, а на-
адварот. Калі мы сустракаліся, то з боку 
ўраду, наймальнікаў адчуваліся пэўныя 
намаганьні гэты воз зрушыць зь месца. У 
выніку быў выпрацаваны Плян дзеяньняў 
дзеля выкананьня рэкамэндацый. Гэты 
плян павінен стаць дакумэнтам, якім маглі 
б карыстацца ўсе тры бакі. І ён павінен 
быць ухвалены на Нацыянальным савеце ў 
першай палове лютага”.

Карэспандэнт: “То бок з 12-ці рэкамэнда-
цый ня выкананая ніводная?”

“Выкананыя дзьве з паловай 
рэкамэндацыі. Па-першае, скасаваная 
камісія, заснаваная пры адміністрацыі 
прэзыдэнта. Пакуль арганізацыі даходзяць 
да Міністэрства юстыцыі, яны праходзяць 
гэткі чысьцец, камісію. Дык яна скасаваная. 
Па-другое, Беларускі нацыянальны кангрэс 
зараз удзельнічае ва ўжо згаданым Нацыя-
нальным савеце. Да гэтага часу ён там ня 
быў, была толькі Фэдэрацыя прафсаюзаў. 
Але ж самыя сур’ёзныя пункты ня выкана-
ныя дагэтуль. Гэта тычыцца і рэгістрацыі 
нашых арганізацый, і тых людзей, якія былі 
звольненыя з працы за сваю прафсаюзную 
дзейнасьць. Гэта таксама тычыцца дэкрэтаў 
№ 2 і № 29 аб кантрактах. Усё гэта застало-
ся”.

Розныя экспэрты называлі розныя лічбы 
стратаў Беларусі ад выключэньня з Генэ-
ральнай сыстэмы прэфэрэнцый. Хтосьці 
лічыў што яны складуць 300-500 мільёнаў 
даляраў на год, нехта даваў лічбы на парадак 
меншыя. На пачатку 2008 году Эўракамісія 
падлічыла: страты закранаюць усяго 0,5% 
ад беларускага экспарту ў Эўразьвяз і ва-
гаюцца ў межах 12-15 мільёнаў эўра што-
год. Хоць сума гэтая зьнешне невялікая, 
аднак, на думку экспэртаў, выключэньне 
з сыстэмы — захад збольшага палітычны: 
ён наўпрост уплывае на разьвіцьцё ўсіх 
стасункаў Беларусі з Эўразьвязам.

Газовая война между Россией и Украи-
ной продолжалась двадцать дней — в че-
тыре раза дольше, чем война между Росси-
ей и Грузией.

Итог войны следующий: репутация Рос-
сии как надежного поставщика газа в Ев-
ропу серьезно скомпрометирована.

Эксперты ЕС и энергокомиссар ЕС Ан-
дрис Пиебалгс публично уличили Россию 
в заведомой злонамеренности. А именно 
в том, что она поставляла газ на ГИС «Ор-
ловка» и ГИС «Суджа» и заявляла, что она 
поставила газ на Украину и именно Укра-
ина не перекачивает его на Запад. При 
этом Россия прекрасно знает, что именно 
с этих станций перекачка газа без полной 
остановки энергоснабжения Украины не-
возможна. То есть действия России были 
технологически хорошо продуманы и со-
провождались публичной ложью.

От недопоставок газа Газпром потерял 
более 1 млрд. дол. — и это в тот момент, 
когда курс рубля летит к чертям, произ-
водства в России останавливаются и Газ-
пром не платит своим поставщикам.

Если целью войны было получение кон-
троля над украинскими газораспредели-
тельными сетями, то этой цели Газпром не 
добился. Сети остались при Украине.

Если целью войны было увеличение пла-
ты за украинский газ, то этой цели Газпром 
не добился тоже. В конце декабря Украина, 
по словам премьера Путина, предложила 
нам фиксированные 235 дол. за тысячу ку-
бов газа. Мы с негодованием отвергли это 
предложение, ввергнув Европу в холод, а 
Украину – в двадцатидневную войну. В ре-
зультате договоренностей между Путиным 
и Тимошенко Россия будет продавать газ 
по европейской цене минус 20%, то есть 
среднегодовой тариф составит около 200 
дол. за тысячу кубов.

В войне Путина и Саакашвили победу 

ЦЕНА ГАЗоВой ВойНЫ  
одержал Кокойты. В войне Путина и Ющен-
ко победу одержала Тимошенко. Милли-
ард долларов убытков Газпрома — первый 
взнос в ее избирательную кампанию.

Поверить в то, что Кремль воевал против 
Ющенко потому, что хотел деньги за газ, 
довольно трудно. Россия прощает милли-
арды долларов то Ливии, то Алжиру. Мил-
лиарды долларов пропадают в самом Газ-
проме. Когда корпорация, себестоимость 
добычи газа в которой увеличилась в три 
раза за последние несколько лет, вдруг 
спохватывается насчет денег и начинает с 
Украины – это выглядит несколько неубе-
дительно. Газпром с легкостью мог бы сэ-
кономить миллиарды долларов, если бы, 
к примеру, не отдавал свои активы даром 
господам Ковальчукам. Или не торговал 
газом через «Росукрэнерго». Эта экономия 
не требовала бы никакой войны и реша-
лась бы за две минуты в одном конкретном 
кабинете в Ново-Огарево.

На чемпионате по воровству россий-
ского газа Украина, наверное, выйдет в 
четверть финала. Но до чемпионов ей да-
леко. Она старается по мере сил, но мы все 
знаем имена швейцарских и российских 
контор, которые дадут Украине сто очков 
вперед.

Поверить в то, что это — не политика, еще 
труднее. Когда премьер Владимир Путин 
дает в течение часа пресс-конференцию 
перед иностранными журналистами, и эта 
пресс-конференция посвящена не паде-
нию рубля, не кризису, не экономической 
реформе, а тому кто, когда, где и за сколько 
продавал тысячу кубов газа, а после этого 
премьер Путин говорит нам, что это — не 
политика, то поверить ему трудно.

Особенно трудно в это поверить после 
того, как Газпром только что обязался снаб-
жать Беларусь по льготным ценам, видимо, 
в обмен на признание Лукашенко Южной 

В ЕДИНоМ 
оТРЫВЕ 

Осетии и Абхазии. Причем Лукашенко да-
ром газ получил, а насчет политических 
обещаний — как всегда — кинул. Видимо, 
это такая теперь дефиниция друзей и вра-
гов России. Наши друзья – это те, кто полу-
чают газ со скидкой. Наши враги – это те, с 
кого мы просим по тарифу.

Окончательная цена, которую Россия за-
платит за эту войну, пока еще не ясна. Она 
зависит от реакции Европы на произошед-
шее.

Напомню, что сейчас в Европе есть три 
глобальных проекта газопроводов. Газо-
провод Nabucco — проект, поддерживае-
мый США и ЕС — должен снабжать Евро-
пу в качестве альтернативы российскому 
проекту South Stream. South Stream уже 
строится, Nabucco – пока нет. Совместный 
российско-германский North Stream дол-
жен снабжать Германию в обход Украины 
и рассматривается Кремлем как главное 
наше газовое достижение: именно после 
подписания соглашения о строительстве 
Североевропейского газопровода прези-
дент Путин объявил Россию «энергетиче-
ской сверхдержавой». Если ЕС построит 
Nabucco и наложит вето на «Северный по-
ток», то цена российского газового хули-
ганства будет непомерно высока. Это будет 
крах всей газовой стратегии России. Если 
Европа стерпит, то российско-украинская 
война – это не газовое хулиганство, а разу-
мная экономическая дерзость по отноше-
нию к недееспособным партнерам.

Премьер Путин публично пообещал по-
сле российско-грузинской войны, что не 
простит Ющенко. Не простил – и как кра-
сиво вышло! В 20 веке воевали и ракетами, 
и бомбами, и самолетами. Еще никто и ни-
когда в мире не воевал газоперекачиваю-
щими станциями.

И чего это на Западе не верят, что во 
всем виноваты «проклятые хохлы»?


